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رسانه ای شدن دسترسی ایران به 70 هزار سند محرمانه و 
فوق محرمانه قضائی رژیم اسرائیل، جنگ اطلاعاتی و رسانه ای 
بین ایران و این رژیم را وارد مرحله تازه کرده است. بی شک این 
اطلاعات در حال بررسی و تحلیل از سوی کارشناسان امنیتی 
ایران هستند و ارائه قطره چکانی و درز هدفمند آن به رسانه ها 
با محوریت پرونده های قضائی نتانیاهو ارسال پیامی زهرآگین 
به سران این رژیم علی الخصوص بنیامین نتانیاهو است. در 
شرایطی که نا آرامی های داخلی، جامعه مدنی اسرائیل به مثابه 
ماگمای جوشان است افشای این رخنه اطلاعاتی و رونمایی 
از سندهای مورد اشاره می تواند بر لهیب تلاطم های موجود و 
عمیق تر کردن مغاک های موجود در بدنه این نظام منجر شود. 
زمان و نحوه دسترسی ایران به اسناد مذکور و همچنین ترکیب 
اسناد نامشخص است، طبعاً گمانه زنی ها در خصوص ماهیت 
اسناد ادامه دارد. اعلام این موضوع از رسانه لبنانی و همچنین 
یکی از روزنامه های داخلی به صورت محدود و مبه هم تکنیکی 
رسانه ای است که بر پیچیدگی های آن افزوده است زیرا برخلاف 
سیاست های رسانه ای و پروپاگاندا و شبکه جهانشمول رسانه های 
تحت سیطره صهیونیسم بین الملل، ایران در خصوص عملیات 
این چنین تبلیغات گسترده ای را انجام نخواهد داد زیرا برخلاف 
عملیات مورد ادعای اسرائیل و سرقت اسناد با موضوعیت اتمی 
و نمایش رسانه ای نتانیاهو از لوح های فشرده و زونکن مدارک، 
اسناد در اختیار ایران معطوف به یک موضوع نیست و طیف 
گسترده ای از افراد دارای پرونده قضائی را در برخواهد گرفت، 
بنابراین دلیلی بر نشر اسناد و تبلیغات رسانه ای و اطلاع رسانی 
به افکار عمومی، احساس نمی شود بی شک پس از بررسی و 
استخراج نام افراد دارای پرونده قضائی توسط سیستم اطلاعاتی 
ایران، فرایندهای امنیتی شامل ارتباط گیری با اشخاص دارای 
پرونده قضائی به واسطه اسناد در اختیار، اجرای ترفندهای 
اطلاعاتی برای جذب، همکاری جبری و ایجاد منابع جدید در 
بدنه اجتماعی و سیاسی اسرائیل، انجام خواهد گرفت، پروسه ای 
که به بهره مندی دستگاه امنیتی به اطلاعات ارزشمند و ذی قیمت 
با کمترین هزینه مالی و انسانی، منجر خواهد شد. در این بین به 
صورت هوشمندانه تنها نام بنیامین نتانیاهو و دسترسی به پرونده 
پزشکی وی در رسانه ها طرح شده است، مسأله ای که با شرایط 
سیاسی و اجتماعی کنونی حاکم بر اسرائیل به صورت مستقیم 
ارتباط دارد. بنابراین دور از منطق است که در صورت وجود 
هرگونه سند یا اسناد راهبردی فرایند رسانه ای کردن آن انجام 
شود، چراکه تضاد و جدال ایران و اسرائیل به وجود و عدم وجود 
نتانیاهو در صحنه سیاسی اسرائیل محدود نیست و در صورت 
سقوط نتانیاهو و حضور هر یک از افراد سیاسی اسرائیل بر مسند 
قدرت، این تخاصم ها تداوم خواهد یافت فلذا بسیار معقول خواهد 
بود که اسناد در اختیار به صورت موشکافانه بررسی و حداکثر 
استفاده از محتوای اسناد، در هر سطح ارزش اطلاعاتی انجام شود. 
بنیامین نتانیاهو مهم ترین شخصیت صحنه سیاسی اسرائیل در 
آغاز هزاره جدید به شمار می رود. زیرا تداوم حضور وی در قدرت 
و استمرار سیاست های وی، تاثیر شگرفی در شکل دادن به رفتار 
و تصمیمات سیاست خارجی این رژیم در صحنه بین المللی 
داشته است. سبک رهبری و اتخاذ رویکرد هجومی نتانیاهو در 
دیپلماسی بوده است که نشان آن را می توان در رفتار سیاست 
خارجی و امنیتی اسرائیل تحت رهبری وی در قبال موضوعات 
منطقه ای به ویژه برنامه هسته ای ایران و نظریه تشکیل دولت 
مستقل فلسطینی، مشاهده کرد. جمهوری اسلامی همچنان 
نقش دشمن اصلی را در جهان بینی مبتنی بر تهدید وجودی 
نتانیاهو ایفا می کند. به طوری که وی خود را متعهد می داند که به 
هر قیمت و هر وسیله ای مشتمل بر ترور فیزیکی، تهدید به حمله 
هوایی، خرابکاری، لابی سیاسی، پروپاگاندای وسیع رسانه ای، 
ایران هراسی، فشار بر کشورها و نهادهای بین المللی، تحریک 
و تشویق به جنگ قدرت های جهانی با ایران، توطئه برای تغییر 
نظام، حمایت از گروه های معارض، تجزیه طلب و تروریست تلاش 
کرده است ایران را معدوم و برنامه هسته ای کشور را متوقف و 
منکوب کند. به هر روی لفاظی های مکرر نتانیاهو و تهدید به انجام 
حملات یکجانبه علیه تأسیسات هسته ای ایران سیر صعودی 
داشته است. او بارها و در هر فرصتی به شهروندان اسرائیل گوشزد 
می کند که ایران قصد نابودی اسرائیل را دارد و او تنها رهبری 
است که توانسته است جامعه بین المللی را برای بقای اسرائیل 

ترغیب و تشریک و از این نابودی ممانعت کند. 

نوبت قدرت نمایی ایران است 

 

یادداشت

اما و اگر های توسعه مکران 
در حالی یک فوریت لایحه اساسنامه سازمان 
توسعه سواحل مکران در مجلس به تصویب رسیده 
است که حسین دهقان، نماینده ویژه رئیس جمهور 
و دبیر شورای توسعه سواحل مکران اعلام کرده 
سند جدید توسعه سواحل مکران ۱۵ مهر نهایی و 
۲۵ مهر از آن رونمایی خواهد شد. تدوین کنندگان 
این سند تاکنون نتوانسته اند اقتصاددانان توسعه 
و فعالان مناطق آزاد را نسبت به این طرح اقناع 
کنند؛ این در حالی است که یک فوریت آن حتی 
در مجلس به تصویب رسیده است! در دو سالی که 
از تشکیل ستاد توسعه سواحل مکران با دبیری 
حسین دهقان می گذرد بر منتقدان این ستاد 
افزوده می شود و حتی نتوانسته اند در جغرافیای 
مکران، نخبگان، دانشگاهیان و حتی نمایندگان 

مجلس را با خود همراه کند. 
بومیان مکران نیز کنار گذاشته شدند! 

بخشی از این مخالفت ها به جامعه محلی، 
فرهیختگان، دانشگاهیان و نمایندگان مردم 
برمی گردد؛ آن ها می گویند ملاحظاتشان در این 
دو سال در فرایند های ستاد توسعه سواحل مکران 
مطرح شده، اما در تدوین اساسنامه سازمان توسعه 
سواحل مکران اعمال نشده است. از طرفی یکی 
دیگر از عوامل مخالفت با ستاد توسعه سواحل 
مکران عدم استفاده از ظرفیت نیروی انسانی 
این منطقه در هسته مرکزی این ستاد به طور 
شایسته است تا دغدغه بومیان در فرایند توسعه 
حل شود؛ اما هنوز فرصت حضور بومیان منطقه 
مکران در ستاد توسعه سواحل مکران آنطور که 
شایسته و بایسته است فراهم نشده است. از سوی 
دیگر حسین دهقان گفته است مکران را به دوبی و 
شانگهای تبدیل خواهد کرد؛ اما این  گفته با کدام 
دوراندیشی مطرح است؟ آیا موقعیت سوق الجیشی 
و بی نظیر مکران همچون سایر مناطق آزاد ایران 
قربانی ناهماهنگی ای نخواهد شد که سه دهه است 
مناطق آزاد ایران را  درگیر کرده است؟ درست 
است که سواحل مکران از ظرفیت های بی نظیری 
برای توسعه اقتصادی ایران برخوردار است اما 
با سوءمدیریتی که در مجموعه اقتصادی دولت 
سیزدهم مشاهده می شود از همین الان مشخص 
است که سرنوشت مکران به سرنوشت هفت منطقه 
آزاد تجاری و ده ها منطقه ویژه اقتصادی تبدیل 
خواهد شد و همان بلایی که سر این مناطق آزاد 
سر مکران نیز خواهد آمد. کارشناسان بسیاری 
معتقدند یکی از عوامل مهم در ناکارآمدی مناطق 
آزاد تجاری در ایران، عدم ثبات مدیریتی و دخالت 
عوامل بیرونی در مدیریت این مناطق است. در 
حالی قرار است ستاد توسعه سواحل مکران با 
مصوبه مجلس کار خود را آغاز کند که حتی تعیین 
مدیرعامل منطقه آزاد چابهار نیز به پیشنهاد 
رئیس ستاد توسعه سواحل مکران منوط شده و 
این همان دردی است که فعالان مناطق آزاد از 
آن همواره یاد کرده اند. متولیان توسعه سواحل 
مکران از یاد برده اند که توسعه این ساحل مهم و 
استراتژیک، بیش از آن که به اسناسنامه و تشکیل 
ستاد نیاز داشته باشد به تدبیر و تخصص نیاز دارد، 
همان فاکتورهای مهمی که باعث شده مناطق 
آزاد جبل علی در امارات و شانگهای در چین به 
موفقیت های چشمگیر دست پیدا کنند. مگر 
توسعه مکران با افزایش اختیارات منطقه آزاد 
چابهار امکانپذیر نبود که دولت با انبساط سازمانی 
خود قصد دارد سازمان توسعه سواحل مکران را 

ایجاد کند؟! 
  اما و اگر های توسعه مکران 

در همین رابطه رحمان سادات نجفی، رئیس 
شورای هماهنگی و همکاری فعالین اقتصادی 
مناطق آزاد می گوید: آقای حسین دهقان گفته 
که مکران را دوبی و شانگهای می کند، باید گفت 
آرزو که عیب نیست! کشور ما، کشور پرظرفیتی 
است و اگر از زمان تشکیل مناطق آزاد به این 
مناطق به عنوان یک پروژه ملی توجه می شد و 
اجازه می دادند قانون آن را درست اجرایی شود ما 
می توانستیم رقیب جبل علی باشیم؛ اما... . رئیس 
شورای هماهنگی و همکاری فعالین اقتصادی 
مناطق آزاد با اشاره به ظرفیت های بی بدیل کشور 
پهناور ایران گفت: طرح توسعه سواحل مکران طرح 
بسیار پرظرفیتی است به شرطی که همه ارکان و 
همه حوزه های حاکمیتی کشور حول این محور 
باشند. اگر سرنوشت مکران همانند مناطق آزاد ما 
باشد که مسائل آن ها را در سال های گذشته تجربه 
کردیم، طرح توسعه سواحل مکران نیز در حد آرزو 

و آمال باقی خواهد ماند و به اجرا درنمی آید. 
دبیرخانه  جایگاه  ساختن  متزلزل   

شورای عالی مناطق آزاد 
مجید صیادنورد، کارشناس مناطق آزاد نیز 
اظهار کرد: طبق ماده ۲۵ اساسنامه طرح توسعه 
سواحل مکران، انتخاب مدیرعامل واعضای هیات 
مدیره سازمان منطقه آزاد چابهار نیز توسط 
مدیرعامل سازمان توسعه سواحل مکران صورت 
می گیرد؛ بنابراین سازمان توسعه سواحل مکران 
یک نهاد بالادستی نسبت به سازمان منطقه آزاد 
چابهار است که به صورت مستقل از دبیرخانه 
شورای عالی مناطق آزاد عمل می کند. وی ادامه 
داد: سازمان توسعه سواحل مکران یک مجموعه 
گسترده از مناطق جغرافیایی با بهره مندی از 
مزایای مناطق آزاد است که عملًا جدا از دبیرخانه 
شورای عالی مناطق آزاد خواهد بود، در حالی که 
دبیرخانه در آن، جایگاهی ندارد. این در آینده در 
مسیر تحقق کارکرد های این سازمان ایجاد مشکل 
می کند. صیادنورد با بیان اینکه این مساله تضعیف 
جایگاه دبیرخانه است و در عین حال تعدد نهاد های 
فرا استانی در مسیر حکمرانی به تنوع منبع اعمال 
حاکمیت و قانون منجر می شود، ادامه داد: این 
سازمان نهادی هم عرض در حوزه هماهنگ سازی 
نهاد دبیرخانه شورای عالی مناطق آزاد در سطح 

این مناطق محسوب می شود.

   اصلاحات تمام شد؟
فکر نمی کنم این اتفاق افتاده باشد. اصلاحات هیچ گاه 
نباید پروژه قلمداد شود و بلکه اصلاحات یک پروسه 
است. پروسه نیز دارای تاریخ طولانی است. به عنوان مثال 
سیدجمال الدین اسدآبادی هم اصلاح طلب بود و دارای 
تفاقات  دیدگاه اصلاح طلبی بود. این وضعیت درباره ا
مختلفی در تاریخ معاصر ما وجود داشته است. ما به عنوان 
تشکل های سیاسی نیز همواره مشی اصلاح طلبی را 
نصب العین خود قرار داده ایم. هنگامی که صحبت از اصلاح 
قانون اساسی جمهوری می کنیم به معنای این است که به 
دنبال اصلاحات هستیم. اینکه اصلاحات را در قالب یک 
پروژه تعریف کنیم که در دولت آقای خاتمی شکل گرفت 
شاید بتوان عنوان کرد این پروژه تمام شده، اما اصلاحات 
به عنوان یک پروسه وجود دارد و در آینده نیز وجود خواهد 

داشت. 

 اگر اصلاحات تمام نشده و به عنوان یک پروسه 
است امروز در چه نقطه ای قرار دارد؟ چرا مردم از 

جریان های سیاسی مانند اصلاحات عبور کرده اند؟
من قبلا فکر می کردم شعار »اصلاح طلب، اصولگرا دیگه 
تمومه ماجرا« شعاری است که توسط اپوزیسیون داده 
می شود تا کنشگران عرصه سیاست را از میدان به در کنند. 
با این وجود با کمی تأمل بیشتر به این نتیجه رسیدم که 
طرح این شعارها می تواند کار برخی اصولگرایان باشد. 
اصولگرایان هنگامی که مشاهده می کنند در بین مردم 
اقبالی ندارند تلاش می کنند اصلاح طلبان را نیز با خود 
همراه کنند و به همین دلیل چنین شعارهایی مطرح 

می کنند. 

 یعنی در شرایط کنونی اصلاح طلبان در بین مردم 
جایگاه دارند؟

جایگاه را باید تعریف کنیم که مقصود شما از جایگاه 
چیست. من معتقدم همه کنشگران سیاسی تنها می توانند 
30 درصد افکار عمومی را شکل بدهند و 70 درصد آن 
موج هایی است که در جامعه رخ می دهد و مردم را به این 
یا آن سمت می کشاند. در شرایط کنونی نیز این 30 درصد 
کارکرد خود را دارد و در هر انتخابات به شکل های مختلفی 
بروز و ظهور می کند. من معتقدم مردم از شرایط فعلی 
ناراضی هستند. شاید هم هشتاد درصد مردم ناراضی باشند. 
با این وجود این به معنای این نیست که 80 درصدی که 

ناراضی هستند به دنبال براندازی باشند. 

 این 80 درصد دنبال چه هدفی هستند؟
این 80 درصد آنچنان که اپوزیسیون خارج از کشور دنبال 
براندازی هستند به دنبال این اتفاق نیستند. هدف اصلی 
این گروه این است که مطالبات آنها محقق شود و به همین 
دلیل مسئولان جامعه را تحت فشار قرار می دهند که این 
مطالبات را محقق کنند. از جمله مهم ترین این مطالبات 
بهبود وضعیت معیشتی و اقتصادی است. البته در این میان 
گروه دیگری نیز وجود دارد که بدون اینکه بخواهند دنبال 
خود براندازی و خود فروپاشی هستند. این گروه اقداماتی را 
انجام می دهند که در راستای خواسته های براندازان خارج 
نشین هستند. این در حالی است که ما معتقدیم نباید اجازه 
براندازی داد و بلکه باید نظام اصلاح شود و در نهایت به 

سمت حرکت اصلاحی حرکت کنیم. 

 به چه میزان بحران های زیر پوست جامعه عمیق 
است؟

 ممکن است اقداماتی در راستای سیاست خارجی و یا 
وضعیت اقتصادی جامعه انجام شود که اعتماد مردم را 
تقویت کند اما اگر اقداماتی در این زمینه صورت نگیرد 
وضعیت عکس می شود. هرچه اعتماد اجتماعی کاهش 
پیدا کند به همان اندازه احتمال خشنودی اپوزیسیون 

خارج نشین بیشتر خواهد شد. 

 آیا حرکتی که در قوای سه گانه وجود دارد بیشتر 
در راستای اعتمادسازی است؟

من فکر می کنم برخی حرکات که وجود دارد در راستای 
اعتمادسازی نیست. با این وجود مأیوس هم نیستم. همه ما 
نگران آینده ایران هستیم. با این وجود مسأله مهم این است 
که برای رفع این نگرانی چه باید کرد؟ همه ما باید نگران 
آینده ایران باشیم. اگر ما به کشورهای همسایه نگاه کنیم 
متوجه می شویم که در راستای منافع ملی خود عملکرد 
دقیق تری نسبت به ما دارند. این وضعیت نشان می دهد که 

ما باید در برخی رویکردهای خود تجدیدنظر کنیم. 

 شما بین پروژه اصلاحات و پروسه اصلاحات 
تفکیک قائل شدید و عنوان کردید پروژه اصلاحات 

شکست خورده است. این تفکیک به چه معناست؟
من عنوان کردم پروژه اصلاحات به عنوان یک دوره موقت 
به شمار می رود. البته منظور من از پروژه اصلاحات آن چیزی 
نیست که آقای خاتمی دنبال می کردند و بلکه معتقدم آقای 
خاتمی نیز به پروسه اصلاحات باور دارند. البته ایشان اخیرا 
در بیانیه ای عنوان کرده بودند اصلاحات به سنگلاخ هایی 
برخورد کرده است. باید دید چگونه می توان اصلاحات را از 

این سنگلاخ ها عبور داد. 

 در جایی عنوان کرده بودید مردم از آقای خاتمی 
هم عبور کردند. چرا؟

لبته منظور من تنها  بله؛ این اتفاق رخ داده است. ا
آقای خاتمی نیست، بلکه من عنوان کرده بودم مردم از 
همه چهره های سیاسی عبور کرده اند که این بخش از 
صحبت های من بیشتر مورد توجه رسانه های خارجی قرار 
گرفته بود. امروز مردم دارای مطالباتی هستند که احساس 
می کنند این مطالبات را در قالب یک جریان و یا یک شخص 

خاص نمی توانند پیش ببرند. منظور من رد کردن خاتمی 
نیست بلکه منظور من عبور مردم از همه بود. 

 این همه شامل پروسه و پروژه اصلاحات هم 
می شود؟

بله؛ من این موضوع را قبول دارم. قبلا هم عنوان کردم 
همه کنشگران سیاسی اگر دست به دست هم بدهند تنها 

می توانند 30درصد افکار عمومی را شکل بدهند. 

 قبلا هم وضعیت به همین شکل بود یا در شرایط 
کنونی چنین اتفاقی رخ داده است؟

این وضعیت به صورت دوره است. در برخی مقاطع موجی 
در جامعه شکل می گیرد که نقش نخبگان بیشتر می شود و 
در برخی مقاطع شرایط عکس می شود. به عنوان مثال یک 
دوره موجی که در جامعه شکل گرفت به سمت احمدی نژاد 
بود و در نهایت نیز وی رئیس جمهور شد. پس از مدتی مردم 
متوجه شدند که این چه کاری بود که کردند و به همین 
دلیل موج به سمت دیگری رفت. در واقع جریان پوپولیسم 
عامه گرایانه است که باید دید به چه سمتی حرکت می کند 
و چگونه شکل می گیرد. در شرایط کنونی نیز کنشگرایان 
اعم از اصلاح طلب و اصولگرا اگر هوشمندانه رفتار کنند 

می توانند بخشی از افکار عمومی را با خود همراه کنند. 

 با توجه به شرایط کنونی جامعه تاریخ مصرف 
اصلاحات به پایان نرسیده است؟

ممکن است مردم از مثل مصطفی کواکبیان ناامید شده 
باشند اما اگر همین مردم یک حرکت جدی، ریشه ای و 
عمیق اصلاح طلبانه مشاهده کنند،  مأیوس نیستند. اتفاقا 
جریان برانداز خارج نشین به دنبال همین موضوع هستند 
که اصلاح طلبان را ناکارآمد جلوه بدهند تا مردم به سمت 
آنها گرایش پیدا کنند. در واقع کینه ای که براندازان از 

اصلاح طلبان دارند از تندروهای داخلی بیشتر است. 

 چرا کینه دارند؟
براندازان بر این گمان هستند که اصلاح طلبان سوپاپ 
اطمینان نظام بوده و هستند. این در حالی است که 
تندروهای داخلی بر این باور هستند که اصلاح طلبان در 
حال بازی در زمین غرب هستند. این در حالی است که من 
معتقدم جریان اصیل اصلاح طلبی همچنان تأثیرگذار و 

جریان ساز است و می تواند تاریخ ساز باشد. 

براندازان  که  به آن شکل  اصلاح طلبان  آیا   
معتقدند سوپاپ اطمینان نظام بودند؟

واقعیت این است که اصلاح طلبان در برخی مقاطع در 
مقابل نظام سینه سپر کردند و مانع اقدامات براندازانه 
دیگران بودند. دلیل اصلی کینه آنها با اصلاح طلبان هم 
همین موضوع است. آنچه مهم است درک کسانی است که 
خود را انقلابی معرفی می کنند از این موضوع است. کسانی 
که خود را انقلابی معرفی می کنند باید به این درک برسند 
که اصلاح طلبان به سود نظام عمل کرده اند. من معتقدم 
اگر پند و اندرز و انذاری هم اگر هست باید برای مدعیان 
انقلابی گری باشد. مدعیان انقلاب باید متوجه این نکته 

باشند که در زیر پوست جامعه مطالباتی وجود دارد. 

 چه مطالباتی در زیر پوست جامعه در جریان 
است؟

شاید در ظاهر اتفاقی رخ ندهد اما در باطن جامعه 
قشرهای مختلف دارای مطالباتی هستند که نمی توان این 
مطالبات را نادیده گرفت. این وضعیت درباره صنف کارگری، 
معلمان، روشنفکران، زنان و... وجود دارد. نباید صورت 
مسأله را پاک کرد و بعد عنوان کرد مسأله را حل کرده ایم. 
برخی عنوان می کنند ناآرامی های پاییز گذشته تنها برای 
حجاب بوده که در واقع چنین نبوده و دلایل مختلف دیگری 
نیز در این زمینه وجود داشته است. در چنین شرایطی 
مجلس طرح حجاب و عفاف را مطرح می کند و به دنبال 
اجرای آن است. این موضوع نشان می دهد که برخی هنوز 

عمق ماجرا را درک نکرده اند.

خبــــر
مرتضی محمودوند نماینده مجلس:   

 در بحث فیلترشکن ها هیچ پاسخ قانع کننده 
و منطقی ندارم 

یک نماینده مجلس درباره حواشی ایجاد شده برای دادن 
سیمکارت بدون فیلتر به گردشگران خارجی و توریست هایی که 
به کشور می آیند، گفت: بحث سیم کارت ها، عدم مدیریت ها حد 
و اندازه ای ندارد. امروز من به عنوان نماینده، خدمتگزار و سرباز 
این ملت در بحث فیلترشکن ها و تجارت شان و محدودیت ها هیچ 
پاسخ قانع کننده و منطقی ندارم. مخصوصا در برابر جوانان مظلوم 
و عزیز کشورم که در مواجهه در مورد فیلترشکن ها سوال می کنند. 
مرتضی محمودوند گفت: در بحث سیم کارت ریشخندی مانند 
ورود بازیکنی مثل رونالدو اتفاق افتاد. بعد هم یک عده ای می آیند 
می گویند چرا مردم به این صورت تحقیرآمیز رفتند به استقبال یک 
بازیکن فوتبال؛ البته جا دارد من اشاره کنم به زمانی که نماینده 
اتحادیه اروپا به ایران آمد. یک سوزن هم به خودمان بزنیم، درست 
که این ماجرا برای دوره نبوده اما بد نیست اشاره کنیم؛ زمانی 
نماینده اتحادیه اروپا آمد ایران و نمایندگان که مثلا نخبگان و 
الیت ها و تحصیلکرده های کشور ما هستند آن سلفی معروف را 
گرفتند. وی درباره این که ارائه همین سیم کارت های بدون فیلتر 
به گردشگران خارجی آیا در آینده موجب ایجاد بازار سیاه برای 
این دسته از سیم کارت ها نمی شود، بیان کرد: موضوع فیلترشکن 
هم از همین مصیبت ها و تبعیض هاست. گفتم دردی است که زیر 
لایه ها مخصوصا بین جوان ها پنهان شده است. وی تصریح کرد: 
ما می گوییم تجارت گسترده فیلترشکن و این همه بوق و کَرنا که 
می خواهیم با فضای مجازی برخورد کنیم یا قانونی را بگذاریم در 

اینجا بحث عدم صداقت کاملا مشهود و آشکار است. 

اصلاحات هیچ گاه نباید پروژه قلمداد 
شود، بلکه اصلاحات یک پروسه است. 
پروسه نیز دارای تاریخ طولانی است. 
به عنوان مثال جمال الدین اسد آبادی 
هم اصلاح طلب بــود و دارای دیدگاه 
اصلاح طلبی بود. این وضعیت درباره 
اتفاقــات مختلفــی در تاریخ معاصر 
ما وجود داشــته اســت. ما به عنوان 
تشکل های سیاسی نیز همواره مشی 
اصلاح طلبی را نصب العین خود قرار 
داده ایم. هنگامی که صحبت از اصلاح 
قانون اساســی جمهوری می کنیم به 
معنای این است که به دنبال اصلاحات 

هستیم

شــاید در ظاهر اتفاقی رخ ندهد اما در 
باطن جامعه قشــرهای مختلف دارای 
مطالباتی هســتند کــه نمی توان این 
مطالبات را نادیده گرفت. این وضعیت 
دربــاره صنــف کارگــری، معلمان، 
روشنفکران، زنان و... وجود دارد. نباید 
صورت مسأله را پاک کرد و بعد عنوان 
کرد مسأله را حل کرده ایم. برخی عنوان 
می کنند ناآرامی های پاییز گذشته تنها 
برای حجاب بوده کــه در واقع چنین 
نبوده و دلایل مختلــف دیگری نیز در 

این زمینه وجود داشته است

 غفور کریمی 
کارشناس مسائل بین الملل 

مصطفی کواکبیان در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

اصلاحاتاصلاحات  
پروژه نیست پروژه نیست 

بلکه پروسه استبلکه پروسه است
  کینه براندازان از اصلاح طلبان از تندروهای داخلی 

بیشتر است

  اصلاح طلبان در برخی مقاطع برای دفاع  از نظام سینه
 سپر کردند

 برخی بدون اینکه بدانند دنبال خودبراندازی هستند

آرمان ملی- احسان انصاری: مصطفی کواکبیان، نماینده مجلس شورای اسلامی در دوره های هشتم و دهم بود. وی استاد علوم سیاسی 
دانشگاه علامه طباطبایی و دبیرکل حزب مردم سالاری است. »آرمان ملی« برای تحلیل و بررسی آینده اصلاحات و مهم ترین چالش های 
پیش روی کشور با دکتر کواکبیان گفت وگو کرده است. وی معتقد است: »شاید در ظاهر اتفاقی رخ ندهد اما در باطن جامعه قشرهای 
مختلف دارای مطالباتی هستند که نمی توان این مطالبات را نادیده گرفت. این وضعیت درباره صنف کارگری، معلمان، روشنفکران، زنان 
و... وجود دارد. نباید صورت مسأله را پاک و بعد عنوان کرد مسأله را حل کرده ایم. برخی عنوان می کنند ناآرامی های پاییز گذشته تنها 
برای حجاب بوده که در واقع چنین نبوده و دلایل مختلف دیگری نیز در این زمینه وجود داشته است. در چنین شرایطی مجلس طرح 
حجاب و عفاف را مطرح می کند و به دنبال اجرای آن است. این موضوع نشان می دهد که برخی هنوز عمق ماجرا را درک نکرده اند.« در 

ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید. 


